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Abstract 

The importance of the research lies in the researchers preparing an educational 

curriculum and a program of popular games in particular aims to develop some 

motor abilities among students, and to know its impact as an appropriate 

attempt to contribute to raising the level of our children and achieving 

balanced growth of their physical, psychological, social and mental aspects. 

The problem of the research is the lack of these sports supplies in a good way, 

which is one of the most important problems that some students suffer from in 

primary schools, which necessitated serious studies in order to raise the level 

of students in a way that serves the educational, educational, sports, social and 

psychological process and to raise their efficiency and the efficiency of their 

schools. Among the objectives of the research is to prepare a curriculum with 

popular games in developing some motor abilities among primary school 

students in special education. The researchers concluded the validity of the 

proposed educational curriculum with popular games, which was characterized 

by the nature of pleasure and competition in improving physical and motor 

qualities. Popular games also worked to establish educational ethics, order, 

cooperation and love among students. 
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3

31

5

 (     z  قيمة )        بعديألختبار ألا ألاختبار ألقبلي حصائية ألإ ألمعألم ت
 

 

مستوى 
 ألدلالة 

 

 

 

 نوع ألدلالة 
 

 
وحدة  ختبارات ألا

 قياسأل
  وسيطأل

نحراف ألا  
 ربيعيأل

نحراف ألا وسيطأل
 ربيعيأل

1 
ركض زكزاك  

 بطريقة بارو 

 معنوي    0,005   2,717 0,48 10,965 0,485 11,155 ثــا

2 

كرات  ألرمي 

جدار  ألعلى 

 ها  ألواستقب 

   معنوي 0,004 2,919¯ 0,5 6 0,625 5 عدد 

3 
دوائر  أل

 مرقمة  أل
   معنوي 0,005 2,814¯ 0,45 13,1 0,438 13,4 ثا 

4 
وقوف على  أل

 قدم   ألمشط 
   معنوي 0,005 2,81¯ 0,398 8,5 0,363 8,13 ثا 
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320

42

 ت

مستوى  (    z  قيمة ) بعديأل ختبار ألا قبليألختبار ألا حصائيةألإ ألمعألم
 ألدلالة 

 ألدلالة نوع 

وحدة  ختباراتألا
نحراف ألا وسيطأل قياسأل

نحراف ألا وسيطأل ربيعيأل
 ربيعيأل

 

 

¯2 805 

0 005 

 

 

 

   معنوي
1 

ركض زكزاك  

11 ثــا بطريقة بارو  225 0 45 10 35 0 428 

2 

كرات على  ألرمي 

 ها  أل جدار واستقب أل

 9.5 1 5 عدد 
0 625 ¯2 919 0 004 

 معنوي 

3 

 ثا  مرقمة ألدوائر أل
13 295 0 49 

9.93 
0 439 ¯2 805 0 005 

 معنوي 

4 

وقوف على مشط  أل

 قدم   أل

 ثا 
8 17 9 55 

0.316 
0 373 ¯2 812 0 005 

  معنوي   

33

110,250,94321,3780,00

29,5225,208
0,00 

 
 

39,932,224,351
0,00 

 
 

49,651,42523,598
0,00 
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أسس ألبحث ألعلمي لاعداد ألرسائل ألجامعية مروان عبد ألمجيد أبراهيم؛  •

 (2000:)عمان،مؤسسة ألوراق،1ط،

؛ )بغداد، دار ألحكمة للطباعة طرائق ألبحث ألعلمي ومناهجهوجيه محجوب؛  •

 (،1993والنشر، 

تدريبات ألعزوم بدلالة ألنشاط ألكهربائي للعضلات ألعاملة لمرحلة بلال علي أحمد.  •

لرمي واثرها في تطوير ألقدرة ألانفجارية وبعض ألمتغيرات ألبايوميكانيكية أ

. رسالة ماجستير، كلية ألتربية ألرياضية, جامعه بغداد ، وانجاز رمي ألقرص

2014 

, مطبعة جامعة 2-1يع ياسين ألتكريتي: ألنظرية والتطبيق في رفع ألاثقال,ج •

 1985ألموصل,   ألموصل, 

ي: أثر أستخدام أساليب مختلفة من ألطريقة ألجزئية في تعلم عادل تركي حسن ألدلو •

ألرفعات ألاولمبية برفع ألاثقال: ) أطروحة دكتوراه, جامعة ألبصرة/ كلية ألتربية 

 (1998ألرياضية، 

وديع ياسين ألتكريتي وعادل تركي : دراسة مقارنة في تعليم فن أداء رفعة ألخطف  •

 1993لة ألمعلم, جامعة ألبصرة,بالطريقة ألاعتيادية والعكسية , مج 

صة في تعلم فن أداء رفعة اعقيل يحي هاشم ألاعرجي: أثر ألتمرينات ألغرضية ألخ  •

ألخطف بالاسلوب ألعكسي من ألطريقة ألجزئية:)رسالة ماجستير, جامعة ألموصل/ 

 ( 1995كلية ألتربية ألرياضية, 

ألاساليب ألاحصائية في مجال محمد جاسم ألياسري ومروان عبد ألمجيد أبراهيم .  •

 2001ألوراق للنشر والتوزيع ، ،عمان ، مؤسسة1، ط ألبحوث ألتربوية
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